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Reactie rekenkamercommissie West-Brabant op aandachtspunten bij evaluatie 

 

 

1.  Inleiding 

Naar aanleiding van de evaluatie is van de zijde van de griffiers van de deelnemende gemeenten in de reken-

kamercommissie West-Brabant verzocht om een reactie te geven op de onderstaande aanbevelingen/ signalen 

vanuit de raden/colleges: 

1)  Aandacht voor kosten en baten 

2)  Scherper wegzetten van conclusies/aanbevelingen 

3)  Aandacht voor planning/reactietijd/doorlooptijd 

4)  Het is moeilijk/onmogelijk een oordeel te geven over de kwaliteit van de leden van de rekenkamercommissie 

5)  Verbeteren communicatie. 

In deze notitie wordt ingegaan op deze punten. Daarnaast wordt ook nog ingegaan op enkele opmerkingen in de 

evaluatie met betrekking tot de rapportages van de onderzoeken.  

 

2.  Aandacht voor kosten en baten  
 

Reacties bij evaluatie 

 

College Geertruidenberg:  

- College heeft daarnaast uitgebreid gesproken over het nut en noodzaak van de rekenkamercommissie, de 

vorm waarin dit tot op heden is uitgevoerd en de kosten / baten. College realiseert zich dat college hier niet 

over gaat maar de raad. Burgemeester van Hees gaat dit bespreken in het presidium. 

 

Griffier Moerdijk:  

- de kwaliteit van de rapporten hoort voorop te staan. Bezuinigen op de rekenkamerfunctie om te bezuinigen 

is niet het doel, maar een kritische blik op de kosten kan nooit kwaad. Voor de onderzoeken wordt veelal 

gebruik gemaakt van een van de grotere onderzoeksbureaus. De vraag is of dit echt noodzakelijk is. Er zijn 

ook rekenkamercommissies die onderzoeken laten verrichten door WO-studenten. Hiermee bespaart men 

aanzienlijk op de kosten en het gaat veelal niet ten koste van de kwaliteit van het onderzoek. Het vraagt 

wellicht wel extra inzet vanuit de rekenkamercommissie zelf bij de beoordeling van de concepten.  

 

College/organisatie Etten-Leur:  

- onderzoeken meer in eigen beheer en met inzet van expertise vanuit de regio uitvoeren. En meer specifiek 

vanuit het College: Doe meer onderzoek in eigen beheer en betrek minder adviesbureaus. Schakel 

eventueel deskundigheid in vanuit de regio tegen betaling, in plaats van adviesbureaus. 

 

Enquête onder 6 gemeenteraden, toegevoegde opmerking bij vraag naar overweging om rekenkamer-

commissieonderzoeken gezamenlijk uit te voeren: 

- een rekenkamercommissie in gezamenlijkheid is niet alleen effectief en efficiënt maar geeft ook de 

mogelijkheid van benchmarking. 

- gezamenlijke regelingen, en zo ook de rekenkamercommissie, werken niet efficiënter bij schaalvergroting. 

De synergie wordt er bij verzonnen, en het enige wat er gebeurt is dat je geen echte democratische controle 

kunt uitoefenen. 

- alleen als men meer naar de kosten kijkt, mijns inziens erg dure oplossing omgezet naar kosten baten. 

 

Enquête onder 6 gemeenteraden, toegevoegde opmerking bij vraag naar de beoordeling van de kwaliteit van de 

rekenkamercommissie: 

- voer alsnog bezuinigingen door en beperk het aantal rekenkamercommissieleden. 
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Reactie rekenkamercommissie:  

In de evaluatie is met name als aandachtspunt genoemd of het niet doelmatiger zou zijn om voor de 

onderzoeken geen gebruik te maken van onderzoeksbureaus, maar deze in eigen beheer uit te voeren. De 

rekenkamercommissie heeft eerder deze mogelijkheid ook eerder zelf overwogen, en is daarbij tot de conclusie 

gekomen dat dit met name vanuit het oogpunt van kwaliteit en continuïteit geen verantwoord alternatief is. 

Daarbij is per saldo de gekozen werkwijze ook als doelmatig aan te merken.  

 

Voor een goede kwaliteit van de onderzoeken is voorwaarde dat de onderzoekers op het te onderzoeken 

beleidsveld zodanige expertise hebben dat ze in staat zijn om het door de gemeente gevoerde beleid op 

professionele wijze te beoordelen.  Daartoe behoort onder meer ook dat zij op de hoogte zijn van de actuele 

ontwikkelingen in beleid op landelijk niveau en in wet- en regelgeving. In de situatie dat de rekenkamer-

commissie de onderzoeken in eigen beheer zou uitvoeren is daarvoor deskundigheid nodig op een wel zeer 

breed palet van beleidsterreinen, hetgeen binnen de dan toch beperkte personele capaciteit niet reëel haalbaar 

is. Daarnaast brengt de beperkte personele capaciteit ook risico´s met zich mee. In situaties waarin sprake is 

van langdurige ziekte of vertrek van de onderzoeker naar een functie elders kan dit ernstige gevolgen kan 

hebben voor de continuïteit van de lopende onderzoeken. 

In de praktijk is het daarom ook zo dat alleen de zeer grote Rekenkamers (Amsterdam, Rotterdam, provinciale 

Rekenkamers) voldoende personele capaciteit hebben om de onderzoeken op verantwoorde wijze in eigen 

beheer te kunnen uitvoeren.   

 

Alhoewel het beeld bestaat dat aan de inhuur van externe onderzoekers hoge kosten verbonden zijn is deze 

oplossing per saldo toch ook juist doelmatig. Het beeld dat aan de inhuur van externe onderzoekers hoge kosten 

verbonden zijn behoeft nuancering. Ook de onderzoeksbureaus zijn in de afgelopen jaren geconfronteerd met 

druk op de tarieven, en deze zijn merkbaar lager geworden. Daarbij worden de onderzoeken door de reken-

kamercommissie altijd in concurrentie aanbesteed, waarmee een gunstige prijsstelling wordt bevorderd.  

Daarnaast wordt een belangrijke doelmatigheidswinst behaald doordat de onderzoekers op het te onderzoeken 

terrein al ruime expertise en kennis van actuele ontwikkelingen hebben. Bij uitvoering in eigen beheer moet deze 

kennis eerst worden opgebouwd, hetgeen zich vertaalt in een groter aantal onderzoeksdagen in de voorbe-

reidingsfase. Daarbij is de selectie zodanig dat de onderzoekers al eerder rekenkameronderzoeken op het 

betreffende terrein hebben uitgevoerd, zodat gebruik gemaakt kan worden van eerder ontwikkelde normen-

kaders en onderzoeksmethodieken.  

 

In aansluiting op het voorstel van de gemeente Etten-Leur zal de rekenkamercommissie indien mogelijk bij haar 

onderzoeken gebruik maken van eventueel bij de gemeenten voorhanden zijnde expertise.  

 

 

3.  Conclusies en aanbevelingen  
 

Reacties bij Evaluatie  

 

Ambtelijke organisatie/college Etten-Leur: De suggesties die aan de rekenkamercommissie meegegeven worden 

hebben betrekking op (volgen meerdere suggesties, waaronder deze): 

- het koppelen van de conclusies aan de huidige praktijk (dus zijn er conclusies die in het actuele beleid al 

verwerkt zijn) 

- houdt bij onderzoeken waar dit aan de orde is ook rekening met de veranderende rol van de gemeentelijke 

overheid. 
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Daarnaast zijn vanuit het College als specifieke punten meegegeven:  

- de rekenkamercommissie heeft zijn werk aardig goed gedaan en de reacties worden zorgvuldig verwerkt. 

De reactie van het college is voor iedereen inzichtelijk. Het is goed dat de rekenkamercommissie als 

zelfstandig orgaan onderzoek doet en op basis daarvan conclusies trekt. We moeten ons de conclusies ter 

harte nemen. 

-  het pas aanbevelingen doen na het hoor en wederhoor wordt als sterk ervaren. 

 

College Geertruidenberg:  

- tussentijds afstemming zoals, toelichting op de aanbevelingen wordt gemist. 

- de rekenkamercommissie zou altijd een reactie moeten geven op reactie op de aanbevelingen van het 

college. 

- aanbevelingen van rekenkamercommissie mogen concreter, zodat de meerwaarde van een rapport 

toeneemt. 

 

Organisatie/Concerncontroller Halderberge:  

- naast de bovenstaande (verbeter)punten, geef ik de rekenkamercommissie de onderzoeken meer vanuit 

een praktische invalshoek te (laten) verrichten. Voorbeeld: voor het onderzoek naar risicomanagement heeft 

de rekenkamercommissie een (theoretisch) normenkader gehanteerd dat vrij abstract is voor raadsleden 

(doelgroep). De brug van theorie naar praktijk kan m.i. nog wat beter vorm worden gegeven. 

 

Organisatie/College Oosterhout:  

- heb oog voor acceptatie van je conclusies. 

- focus op kern van onderzoek en in het aantal aanbevelingen. 

 

College Roosendaal:  

- wij hebben de rapportages van de rekenkamercommissie leren kennen als zeer gedegen. Wij vragen ons 

echter af of dit instrument – als het op de huidige leest geschoeid blijft - toekomstbestendig is. In onze 

beleving zou het de effectiviteit van de onderzoeken ten goede kunnen komen als (NB: volgen meerdere 

punten, waaronder deze) het aantal aanbevelingen beperkt wordt tot 3 in plaats van 10 of 11 (huisvesting 

ouderen, resp. verbonden partijen).  

 

Enquête onder 6 gemeenteraden, toegevoegde opmerking bij vraag naar de beoordeling van de kwaliteit van de 

rekenkamercommissie: 

- misschien eens ter lering een onderzoek naar wat er daadwerkelijk met de uitkomsten van de rapporten is 

gedaan bij de diverse gemeenten! Netjes advies geschreven en gesteld dat we de adviezen mee moeten 

nemen. En vervolgens wordt er niets meer met de adviezen gedaan! Stom van ons raadsleden, maar zou 

meer geborgd moeten worden! 

 

Reactie rekenkamercommissie 

Bij rekenkameronderzoek wordt een systematiek gevolgd waarbij in het normenkader wordt aangegeven aan 

welke eisen door de gemeente zou moeten worden voldaan. Op basis van de bevindingen wordt vervolgens een 

conclusie getrokken of aan deze normen inderdaad voldaan wordt. Indien daarbij blijkt dat aan een of meer 

normen niet wordt voldaan past daarbij dat de rekenkamercommissie daarop passende aanbevelingen doet. Op 

grond van de systematiek wordt het aantal en de aard van de aanbevelingen bepaald door het aantal situaties 

waarin geconcludeerd wordt dat niet aan de norm is voldaan c.q. de aard van de daarbij geconstateerde 

tekortkomingen.  
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Alhoewel het aantal en de aard van de aanbevelingen dus primair door de bevindingen in het onderzoek worden 

bepaald, doet zich daarbij ook de vraag voor of aanbevelingen: 

- worden geformuleerd op tactisch/operationeel niveau (en dan vaak meer concreet zijn, maar het aantal 

groter is) of  

- worden samengevat in een beperkt aantal aanbevelingen op strategisch niveau (maar dan veelal meer 

abstract geformuleerd zijn).  

In de opmerkingen bij de evaluatie zijn beide opties herkenbaar: enerzijds wordt gevraagd om tot een beperkter 

aantal aanbevelingen te komen, anderzijds wordt verzocht om tot meer concreet geformuleerde aanbevelingen 

te komen.  

Voor zover dat niet uit de bevindingen zelf volgt stelt de rekenkamercommissie zich op het standpunt dat de 

aanbevelingen op strategisch/tactisch niveau worden geformuleerd, met daarbij een zodanige mate van 

concreetheid dat in een latere fase ook concreet kan worden vastgesteld of aan de aanbevelingen is voldaan.  

 

Om tot concrete conclusies en aanbevelingen te komen is van belang dat bij aanvang van een onderzoek de 

onderzoeksvraag c.q. opdracht scherp(er) geformuleerd worden. Dat geldt niet alleen, maar wel in het bijzonder 

indien eenzelfde onderzoek gelijktijdig in meerdere gemeenten wordt uitgevoerd. Door in het onderzoek expliciet 

de aandacht te richten op de vragen welke door de Raden zijn geformuleerd en de antwoorden op te nemen in 

het rapport kan meer focus worden aangebracht en komt de couleur locale duidelijker tot uiting.  

 

Om te kunnen vaststellen of aan de aanbevelingen is voldaan is naast een voldoende concrete formulering ook 

nodig dat de raad over een systematiek beschikt waarmee de implementatie van de aanbevelingen kan worden 

gevolgd. Conform eerdere afspraken is dat niet een verantwoordelijkheid van de rekenkamercommissie, maar 

van de gemeenteraden zelf. Voor zover dat nog niet het geval is adviseert de rekenkamercommissie om tot een 

daarop gericht volgsysteem te komen. Behalve dat de rekenkamercommissie uiteraard inhoudelijk hierin 

geïnteresseerd is zou uit zo´n volgsysteem mogelijk ook feedback kunnen komen die van belang is voor de wijze 

waarop aanbevelingen het meest effectief geformuleerd kunnen worden.  

 

 

4.  Planning/reactietijd/doorlooptijd 
 

 

Reacties bij Evaluatie  

 

Ambtelijke organisatie Etten-Leur:   

- de aanvankelijk gecommuniceerde planning wordt haast nooit gehaald en een duidelijke communicatie 

hierover wordt vervolgens gemist. 

- een verbeterpunt voor de rekenkamercommissie zou zijn dat de planning vooraf schriftelijk wordt gedeeld 

met de deelnemende gemeenten en dat er vanuit de rekenkamercommissie strakker op de planning wordt 

gestuurd. Dit vergemakkelijkt de bewaking van het proces. Daarnaast kunnen wij dan al vooraf rekening 

houden met het reserveren van tijd in de agenda’s voor bijvoorbeeld het hoor en wederhoor. 

- de planning van de rekenkamercommissie was te strak/niet haalbaar. Er wordt in de planning te weinig 

rekening gehouden met de beschikbaarheid van te interviewen medewerkers en ook de reactietermijn op 

toegestuurde concepten was steeds te kort. 

- de onderzoeken hebben een forse doorlooptijd wat als nadeel met zich meebrengt dat steeds opnieuw 

verdieping in de materie dient plaats te vinden. 

- om het traject goed te kunnen laten verlopen, vindt correct afstemming plaats met de ambtelijke organisatie. 

Aandachtspunt hierbij is om dit tijdig te blijven doen vanwege het inplannen van de werkzaamheden. 
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College Etten-Leur:   

- De collegeleden die ervaring met een rekenkameronderzoek hebben, geven aan dat zij geen signalen 

vanuit de ambtelijke organisatie hebben ontvangen dat de planning hapert. 

 

College Geertruidenberg:  

- rapportage is over het algemeen aan de late kant. 

 

Ambtelijke organisatie/ambtelijke coördinator Geertruidenberg:  

- de doorlooptijd wordt als te lang ervaren, de doorlooptijd van het laatste onderzoek was ruim 1 jaar. 

 

Organisatie/Concerncontroller Halderberge: 

- de rekenkamercommissie houdt zich niet altijd aan de vooraf gemaakte planning. Dat verschilt overigens 

per onderdeel/onderzoek. Het is niet zo dat er systematisch wordt afgeweken van de planning. De planning 

zou in zijn algemeenheid wat ruimer mogen, zodat aan de verwachtingen voldaan kan worden (start 

onderzoek na de zomervakantie in jaar t, voor zomervakantie jaar t+1 onderzoeksrapportage in de raad, 

zodat de doorlooptijd maximaal 10 maanden bedraagt).  

- de reactietijd voor de ambtelijke organisatie en met name het college is nog steeds wat aan de krappe kant. 

Ik adviseer om voor de doorlooptijd van het college minimaal 4 weken (bij voorkeur 5 a 6 weken) aan te 

houden (opstellen reactie, overleg met portefeuillehouder(s), opstellen adviesnota en raadsvoorstel en 

behandeling in college). 

 

College/ambtelijke organisatie Moerdijk:  

- het grootste knelpunt dat men binnen de organisatie ervaart heeft betrekking op de planning en het 

nakomen van concrete afspraken. Het signaal naar de rekenkamercommissie is derhalve helder: Verbeter 

de planning en verleng de standaard reactietermijn, naar een meer realistische termijn. 

 

Griffier Moerdijk 

- voor wat betreft de knelpunten die de organisatie en het college signaleert durf ik te stellen dat op het vlak 

van planning de knelpunten herkenbaar zijn. In de communicatie tussen de secretaris van de 

rekenkamercommissie en de deelnemers zijn zeer zeker verbeteringen mogelijk en eventueel zelfs 

wenselijk. Dit zal bij de evaluatie nadrukkelijk punt van aandacht zijn.  

 

College Roosendaal 

- de rekenkamercommissie West-Brabant voert met een frequentie van eenmaal per jaar onderzoeken uit in 

de gemeente Roosendaal. Bij het onderzoek naar risicomanagement was geen planning afgegeven; het 

onderzoek naar verbonden partijen liep ruim zes maanden uit en het onderzoek naar huisvesting ouderen is 

met drie maanden vertraagd. 

- in onze beleving zou het de effectiviteit van de onderzoeken ten goede kunnen komen als de doorlooptijd 

van de onderzoeken verkort wordt van de huidige 10 maanden naar maximaal 3 maanden; thans is de 

tijdsspanne tussen opdrachtverstrekking en behandeling van het rapport door de gemeenteraad meer dan 1 

jaar.  

 

Reactie rekenkamercommissie 

De rekenkamercommissie herkent zich in de opmerkingen die bij de evaluatie zijn gemaakt over de knelpunten 

met betrekking tot de planning. Dit heeft intern de rekenkamercommissie ook al eerder aanleiding gegeven om 

tot extra sturing op het realiseren van termijnen, maar dat heeft in nog te beperkte mate in verbetering 

geresulteerd.  

 

 



 
 

6 
 

De belangrijkste oorzaken van vertragingen zijn: 

- in het algemeen: een te ambitieuze opzet in de initiële planning; 

- het tijdstip waarop de onderzoeken starten (eerste onderzoeken starten in januari, laatste eind maart. Dan 

wordt het lastig om het onderzoek nog voor de vakantieperioden af te ronden); 

- onvoldoende in planning voorzien tijdsbeslag voor verbetering van de kwaliteit van het door onderzoekers 

voorgelegde eerste concept van de Nota van bevindingen; 

- aanvullend onderzoek naar aanleiding van reacties in ambtelijk wederhoor (alsnog toegevoegde 

documenten, aanvullende interviews); 

- sterke vertraging door vakantieperioden (als zodanig, maar ook door de piekbelasting die bij gemeenten 

optreedt  in de weken direct voor en na de vakantieperiode). 

 

De rekenkamercommissie herkent zich in de aanbeveling van de concerncontroller uit de gemeente 

Halderberge, die voorstelt om  met de onderzoeken direct na de zomervakantie in jaar t te starten, resulterend in 

aanbieding aan de gemeenteraad  voor de zomervakantie in jaar t+1.  Daarbij zou inderdaad de planning in zijn 

algemeenheid wat ruimer mogen, zodat er meer ruimte is voor onvoorziene activiteiten, en zo beter aan de 

verwachtingen voldaan kan worden voldaan.   

Bij een start direct na de zomervakanties is er tot medio december een relatief productieve onderzoeksperiode 

mogelijk. Daarna volgt weliswaar een onderbreking i.v.m. de kerstvakanties, maar daarna is er opnieuw een 

relatief productieve periode tot de voorjaarsvakanties.  

In die context is het ook mogelijk om in de planning ruimte op te nemen voor onvoorziene activiteiten, en op die 

basis vooraf tot meer realistische afspraken met de ambtelijke organisatie te komen over de voor hen belangrijke 

mijlpalen in het onderzoek.  

Om dit mogelijk te maken is wel nodig dat de huidige focus op het kalenderjaar wordt losgelaten, en de 

rekenkamercommissie medio april het onderzoeksprogramma vaststelt voor de volgende onderzoeksperiode. 

Om te voorkomen dat daarna de gesprekken met raden over de aandachtspunten bij het onderzoek een 

vertragende factor worden wordt voorgesteld om al vóór de vaststelling van het onderzoeksprogramma met de 

raad in gesprek te gaan over het als voorkeur aangegeven onderwerp. 

 

Voorgesteld wordt om met de hiervoor aangegeven  werkwijze te beginnen met het onderzoeksprogramma voor 

het jaar 2018. Voor het jaar 2017 wordt nog de huidige werkwijze gevolgd, waarbij in juni 2016 aan de 

gemeenteraden wordt gevraagd om – onder voorbehoud van het te nemen besluit over voortzetting van de 

deelname aan de gezamenlijke rekenkamerfunctie – het verzoek kenbaar te maken voor het in 2017 uit te 

voeren onderzoek.  

 

Uit de reacties blijkt dat de termijnen voor ambtelijk en bestuurlijk wederhoor algemeen als te kort worden 

ervaren. De rekenkamercommissie heeft daarom besloten om de termijn voor ambtelijk wederhoor te verlengen 

tot ten minste 3 weken, en de termijn voor bestuurlijk wederhoor te stellen op (i.v.m. de vaststelling in het 

college: de eerste woensdag na) een termijn van ten minste 4 weken.  

 

 

5.  Kwaliteit leden rekenkamercommissie 

 

Reacties bij evaluatie:  

 

Griffier Moerdijk:  

- een ander punt van aandacht betreft de zittingsduur van de leden van de rekenkamercommissie. Deze 

bestaat nu uit drie leden. Zij  maken al langere tijd deel uit van de rekenkamercommissie. Zonder nu aan de 

kwaliteit van de leden te twijfelen kan het geen kwaad als de samenstelling van de commissie van lieverlee 

wordt vernieuwd. Daarom zou het goed zijn in het nieuw op te stellen convenant een rooster van aftreden 



 
 

7 
 

op te nemen en een bepaling met betrekking tot de zittingsduur van leden van de rekenkamercommissie op 

te nemen.  

 

Enquête onder 6 gemeenteraden, toegevoegde opmerking bij vraag naar de beoordeling van de kwaliteit van de 

rekenkamercommissie 

- over de deskundigheid van kunnen wij geen enkel oordeel geven, omdat we niet beschikken over de CV’s 

van deze mensen. 

- voer alsnog bezuinigingen door en beperk het aantal rekenkamercommissieleden. Het wordt tijd om ook een 

nieuwe generatie rekenkamercommissieleden de kans te geven. Pak je verantwoordelijkheid en denk over 

je eigen grens heen en geef ruimte aan vernieuwing. 

- wij zouden het aanbevelen dat de leden van de rekenkamercommissie over deskundigheid beschikken met 

betrekking tot de interne beheersing, hetgeen een noodzakelijke vereiste is voor een dergelijke functie. 

Daarnaast vinden we actieve participatie in de onderzoeksteams een vereiste.  

- we zijn en blijven een groot voorstander van een regionale rekenkamercommissie. Er zijn nog wel een 

aantal stappen te zetten in de professionalisering van de rekenkamercommissie. Zeker in het digitale 

tijdperk hebben we het idee dat de rekenkamercommissie wat achterloopt.  

 

 

Reactie rekenkamercommissie 

Het is niet aan de rekenkamercommissie om zelf een uitspraak te doen over de kwaliteit van de leden. 

Opgemerkt wordt wel dat de leden van de rekenkamercommissie benoemd worden op grond van een openbare 

vacaturestelling en een daaropvolgende selectie door een commissie van raadsleden uit de deelnemende 

gemeenten.  In eerdere situaties is voor de functies voorzitter en lid van de rekenkamercommissie daarbij ook 

een profiel  opgesteld. De rekenkamercommissie stelt voor om eind 2016 in overleg met de griffiers de profielen 

te actualiseren en daarbij tevens een profiel voor de functie secretaris op te stellen. 

 

In de opmerkingen bij evaluatie wordt aangegeven dat het geen kwaad kan als de samenstelling van de 

commissie van lieverlee wordt vernieuwd. De rekenkamercommissie onderschrijft dit, en stelt voor om af te 

spreken dat de komende twee jaren één nieuw lid, en binnen de daaropvolgende twee jaren nog één nieuw lid 

tot de rekenkamercommissie toe te laten treden. Met het oog op de borging van de continuïteit wordt voorgesteld 

om in overleg met de griffiers op dat moment ook nadere afspraken te maken over het aantal en tijdstip van 

terugtreding huidige leden van de rekenkamercommissie.  

 

 
6. Communicatie 
 

Reacties bij evaluatie 

 

College/ ambtelijke organisatie Etten-Leur:  

- om het traject goed te kunnen laten verlopen, vindt correct afstemming plaats met de ambtelijke organisatie. 

Aandachtspunt hierbij is om dit tijdig te blijven doen vanwege het inplannen van de werkzaamheden. 

Daarnaast zijn vanuit de ambtelijke organisatie als specifieke punten aangegeven: 

- de introductiebijeenkomsten bij de start van een nieuw onderzoek worden als positief ervaren. Tijdens de 

uitvoering van de onderzoeken ontbreekt tussentijdse afstemming over bijv. de voortgang. Ervaring leert dat 

vaak in de afrondende fase zaken ineens snel geregeld moeten worden waarbij soms onredelijke termijnen 

worden gevraagd. 

- de door de ambtenaren te investeren tijd wordt door de rekenkamercommissie te laag geschat. 

- de onderzoeksopdracht is niet altijd aan de voorkant even scherp geformuleerd. Dat zou beter kunnen door 

aan de voorkant de opdrachtformulering beter af te stemmen met de vakinhoudelijke mensen. 
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- voor zover mij bekend een onderzoek van de rekenkamercommissie start met een 'aftrapbijeenkomst' 

waarbij de rekenkamercommissie afstemming heeft over planning en onderlinge verwachtingen met 

ambtelijke organisatie en portefeuillehouder van desbetreffend onderzoeksonderwerp. Voor zover ik kan 

beoordelen werkt dit prima. Ik heb geen signalen om aan te nemen dat de afstemming bij de uitvoering van 

onderzoeken niet goed loopt of anders zou moeten. 

 

Organisatie/concerncontroller Halderberge:  

- het verzoek is zodra bekend is welke onderzoek de rekenkamercommissie het komende jaar gaat verrichten 

dit direct te melden bij de griffier en de ambtelijk contactpersoon (mondeling/telefonisch én s.v.p. per e-

mail).  

- voor het overige loopt de afstemming met de rekenkamercommissie (ambtelijk via Wim de Schipper) naar 

tevredenheid. 

 

Raad Moerdijk:  

- het oordeel over de communicatie met de rekenkamercommissie West-Brabant is verder ook voldoende. 

OM stelt voor de communicatie te intensiveren zodat de doelstelling en de speerpunten van de 

rekenkamercommissie en de raad meer in een gezamenlijke afweging tot stand komt.  

 

Griffier Moerdijk:  

- voor wat betreft de knelpunten die de organisatie en het college signaleert durf ik te stellen dat op het vlak 

van planning de knelpunten herkenbaar zijn. In de communicatie tussen de secretaris van de 

Rekenkamercommissie en de deelnemers zijn zeer zeker verbeteringen mogelijk en eventueel zelfs 

wenselijk. Dit zal bij de evaluatie nadrukkelijk punt van aandacht zijn.  

 

Organisatie/College Oosterhout:  

- de samenwerking loopt behoorlijk en daar waar problemen ontstaan, wordt dat praktisch opgelost. 

- bij de introductie van een onderzoek vindt steeds een kick off – bijeenkomst plaats, waarbij in aanwezigheid 

van de portefeuillehouder, verantwoordelijke directeur en betrokken ambtenaren de verwachtingen over en 

weer worden afgestemd. De concerncontroller is door de directie aangewezen als vaste contactpersoon 

voor zowel de secretaris van de rekenkamercommissie als de onderzoeksleider. Dit functioneert wat ons 

betreft naar tevredenheid 

 

Enquête onder 6 gemeenteraden, toegevoegde opmerking bij vraag naar de beoordeling van de kwaliteit van de 

rekenkamercommissie:  

- communiceren gaat beter dan in het verleden, vandaar van een 1 naar een 2 deze keer 

- er kan beter en sneller gecommuniceerd worden met moderne middelen. Presentaties en sheets zijn niet 

meer gewenst. Een duidelijke digitale presentatie kan snel verspreid worden. Ook de voortgang van een 

onderzoek kan beter gecommuniceerd worden. 

- Drimmelen heeft nog maar kort ervaring met de rekenkamercommissie. Prettig was het persoonlijke gesprek 

met twee leden van de rekenkamercommissie en del van de raad om de precieze onderzoeksvragen voor 

het huidige jaar mee te geven. 

- trachten beter te communiceren met gemeenteraad, wellicht een enigszins kritischer houding gewenst 

- vaak is er een papieren versie, terwijl wij als raad digitaal werken. Dit geeft ook de gelegenheid om vooraf 

aan een presentatie snel de raad kennis te laten nemen van de onderzoeken enz. 
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Reactie rekenkamercommissie 

De rekenkamercommissie onderschrijft het belang van een goede communicatie met de gemeenteraden, 

colleges en ambtelijke organisatie, en stelt voor om dit in de volgende periode te structureren door bij de 

voorbereiding van de onderzoeken ook een communicatieplan op te nemen. Daarin zal worden ingegaan op het 

tijdspad van het onderzoek en in het bijzonder de momenten en de wijze waarop in het onderzoek communicatie 

zal plaats-vinden met de ambtelijke organisatie, het college en de raad.  

 

Voor wat betreft de communicatie met ambtelijke organisatie en college hebben de opmerkingen met name 

betrekking op de planning. Zoals hiervoor al aangegeven wil de rekenkamercommissie in de aangepaste opzet 

tot duidelijke afspraken met de organisatie komen over voor hen belangrijke mijlpalen, en bij onverhoopte 

vertraging dan daar over ook duidelijk communiceren.  

Bij meer complexe onderzoeken kan worden overwogen om (zoals recent bij een onderzoek in de gemeente 

Halderberge) een afspraak te maken voor een tussenoverleg waarin waar nodig nadere afspraken gemaakt 

kunnen worden om de kwaliteit en voortgang van het onderzoek te borgen.  

 

Voor wat betreft de communicatie met de gemeenteraden heeft de situatie zich per gemeente anders ontwikkeld, 

zodat er nu geen algemeen patroon is. In het per onderzoek op te stellen communicatieplan zullen in overleg 

met de griffie afspraken worden gemaakt over de momenten en de wijze waarop met de gemeenteraad zal 

worden gecommuniceerd.  

De rekenkamercommissie stelt voor om daarnaast eenmaal per jaar een afspraak te maken voor een gesprek 

met (een vertegenwoordiging van) raadsleden waarin aan de orde komen: 

- algemene ontwikkelingen m.b.t. de rekenkamerfunctie 

- een terugblik op het verloop en resultaat van de uitgebrachte onderzoeken 

- de onderwerpkeuze voor het eerstvolgende onderzoeksprogramma. 

 

Opgemerkt wordt dat de rekenkamerfunctie niet op zich staat, maar één element is in het geheel van (de 

ondersteuning van) de controlerende rol van de gemeenteraad. Voorgesteld wordt om na de verkiezingen als 

onderdeel van het inwerkprogramma van nieuwe raadsleden een gezamenlijke informatiebijeenkomst te 

organiseren waarin in algemene zin wordt ingegaan op de op de instrumenten die de raad ten dienste staan bij 

het vervullen van de controlerende rol, waarbij dan onder meer ook de rol van de accountant en de rekenkamer-

commissie worden toegelicht.  

 

 

7.  Rapportages 

 

Organisatie/concerncontroller Halderberge:  

- een verbeterpunt zou m.i. nog zijn het toevoegen van een (schriftelijke) reactie vanuit de 

rekenkamercommissie op de aanvullingen/aanpassingen die uit het ambtelijk hoor- en wederhoor 

voortvloeien (evt. als bijlage bij het rapport), zodat voor een ieder duidelijk en transparant is wat de 

rekenkamercommissie met deze aanvullingen/ aanpassingen vanuit de ambtelijke organisatie gedaan heeft. 

 

Raad gemeente Moerdijk: 

- de onderzoeksrapporten worden per saldo als voldoende gekwalificeerd. De CU vraagt om compacte 

rapportages, waardoor de leesbaarheid toeneemt.  

- de fractie van OM hecht veel waarde aan de koepelnotities en vraagt hier dan ook specifiek aandacht voor. 

Men stelt voor met de rekenkamercommissie in overleg te treden op welke wijze deze notities gezamenlijk 

kunnen bespreken.  
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College en ambtelijke organisatie Moerdijk: 

- een andere relevante opmerking betreft de termijn die verstrijkt tussen het moment waarop de rapportage 

voor de gemeente wordt aangeboden en het moment waarop de koepelnotitie verschijnt. Omdat hier vaak 

veel tijd tussen zit, wordt er met de koepelnotitie zelden iets gedaan (zie ook de opmerking van OM).  

 

Griffier Moerdijk 

- de relatie tussen de onderzoeksrapporten en de koepelrapportages verdient inderdaad extra aandacht. Een 

onderwerp dat in meerdere gemeenten wordt onderzocht levert extra informatie op, waar al deze 

gemeenten wat mee zouden kunnen doen. Als het rapport van Moerdijk in september verschijnt en de 

koepelnotitie verschijnt pas in december is de aandacht weg. Het is beter om de rapporten van alle 

onderzoeken dan ongeveer gelijktijdig uit te brengen en deze te voorzien van de koepelnotitie. Wellicht is 

het dan mogelijk de onderzoeken voor alle gemeenten in een gezamenlijke bijeenkomst te presenteren.  

 

Enquête onder 6 gemeenteraden, toegevoegde opmerking bij vraag naar de beoordeling van de kwaliteit van de 

rekenkamercommissie:  

- koepelnotities geven meestal een goede vergelijking tussen gemeenten. Onderzoeksrapportages zijn goed 

te lezen, mogen nog iets beter aangepast worden naar digitale weergave op Ipad en tablet; 

- koepelnotities zo snel mogelijk afschaffen. Totaal geen meerwaarde, kost onnodig geld. Kwaliteit 

onderzoeksrapporten blijft vaak achter op het gewenste niveau; 

- vaak is er een papieren versie, terwijl wij als raad digitaal werken. Dit geeft ook de gelegenheid om vooraf 

aan een presentatie de raad snel kennis te laten nemen van de onderzoeken enz.  

 

 

 

Reactie rekenkamercommissie 

Een algemeen aandachtspunt bij rapportages van rekenkameronderzoek is dat er enige spanning is tussen 

enerzijds de noodzaak om op goed onderbouwde wijze tot conclusies te komen, en anderzijds de wens om de 

bevindingen en conclusies in compacte vorm te rapporteren. Er zijn daarbij ook verschillen tussen lezers. Voor 

fractiespecialisten op een bepaald onderwerp is vaak een meer gedetailleerde rapportage op zijn plaats, terwijl 

voor anderen inzicht in de hoofdlijnen volstaat.  

De rekenkamercommissie heeft hierin tot dusver voorzien door bij meer complexe en uitgebreide rapportages 

een bestuurlijke samenvatting op te nemen, maar wil dit in het vervolg bij alle rapportages toepassen. De 

samenvatting maakt het mogelijk om in kort bestek kennis te nemen van de belangrijkste conclusies en 

aanbevelingen, terwijl de rapportage het voor fractiespecialisten mogelijk maakt om met meer verdieping kennis 

te nemen van de bevindingen in het onderzoek.  

 

Een belangrijk uitgangspunt bij rekenkameronderzoek is dat alle bevindingen in de procedure van ambtelijk 

wederhoor worden getoetst op juistheid en volledigheid. De aard van de reacties loopt uiteen. Bij de toets op 

juistheid gaat het om correcties van feitelijke aard. Bij de toets op volledigheid blijkt er soms nog relevante 

informatie te zijn die nog niet aan de rekenkamercommissie beschikbaar was gesteld, of worden aanvullende 

interviews voorgesteld om een bepaald onderwerp verder te belichten. Mits goed onderbouwd en gedocumen-

teerd worden de bevindingen daarop aangepast en/of aangevuld, en in de rapportage verwerkt. 

Indien en voor zover reacties in ambtelijk wederhoor niet leiden tot een vervolg wordt dit door de onderzoeker  

toegelicht bij de vanuit de gemeente aangewezen contactpersoon. Met het oog op de doelmatigheid en 

leesbaarheid wordt hier geen schriftelijk verslag van opgesteld c.q. wordt dit niet bij de rapportage gevoegd. 

 

Indien het onderzoek in drie of meer gemeenten wordt uitgevoerd wordt een koepelnotitie opgesteld. 

Uitgangspunt daarbij is dat daarin alleen bevindingen worden opgenomen die in de rapportage per gemeente 

zijn getoetst in ambtelijk wederhoor. De koepelnotitie mag geen nieuwe, niet getoetste bevindingen bevatten. Dit 
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brengt met zich mee dat de koepelnotitie pas beschikbaar kan komen nadat de laatste rapportage van de 

individuele gemeenten is vastgesteld. In het algemeen is het tijdverschil beperkt, maar soms kan door 

omstandigheden inderdaad een groter tijdverschil optreden.  

 

Het hangt van de situatie af of het dan mogelijk en wenselijk is om de al afgeronde rapportages aan te houden 

tot ook de overige rapportages en daarmee de koepelnotitie beschikbaar komen. De rekenkamercommissie stelt 

voor om daarover geen algemene afspraak te maken, maar in overleg met de griffie tot een voor die situatie 

passende oplossing te komen. 

De rekenkamercommissie is graag bereid om medewerking te verlenen aan een presentatie van de koepelnotitie 

in een gezamenlijke bijeenkomst.  

 

 


